
ZÁPIS ze zasedání Studijní komise Akademického senátu FSV UK
čas konání: 30. 11. 2023, 9:00-10:00
místo: online
přítomni: Michal Červinka, Michael Drašar, Petra Koudelková, Tomáš Košek, Magdalena
Mouralová, Tomáš Popov, Lucie Poslušná, Daniel Saifrt, Martin Štoll
Omluveni: Kristýna Sluková

Projednávané body:

1. Plán realizace Strategického záměru FSV UK pro rok 2024
Komise ocenila, že byl materiál předložen v tomto termínu, tedy skutečně před zahájením
roku, jehož se týká.
Dále členové komise projednali jednotlivé body.

- P. Koudelková konstatovala, že v materiálu chybí zcela výstup komise pro Strategii
udržitelnosti, neboť odpověď na červnové návrhy komise byly doručeny až toto
pondělí. Není to sice nic závažného, ale bylo by dobré, aby v příštím roce byla i část
strategie do tohoto plánu zahrnuta.

- M. Červinka upozornil, že nyní, když už snad bude čas i na jiné věci než na
dokončení Jinonic, je třeba řešit kvalitu ubytování pro naše studenty. Shrnul
dosavadní aktivity minulého a současného vedení fakulty a snahy o zvláštní smlouvu
s provozem kolejí a menz a upozornil, že kvalita nejen ubytování, ale i souvisejících
služeb zejména pro platící zahraniční studenty v cizojazyčných programech aktivně
nabízené fakultou/univerzitou není dobrá. Vidí v tom i ohrožení prestiže studijních
programů/fakulty a možné riziko, že studenti nebudou chtít na FSV studovat.

- M. Mouralová ocenila snahu o jazykovou genderovou vyváženost, i když není
důsledná. Našla několik stylistických chyb, které pošle po vlastní ose.

- M. Mouralová vznesla dotaz, jak je míněn bod o celoplošném zavádění platformy MS
Teams, zda se týká synchronní i asynchronní výuky - např. zda to má směřovat k
tomu, že bude MSTeams třeba nahrazovat Moodle? Pokud ne, nemělo by to být
napsáno tak autoritativně, resp. měla by se formulace zpřesnit jen na synchronní
online výuku.

- Členové komise rozvinuli debatu nad indikátorem “příprava cizojazyčných programů”.
Vyplynulo z ní, že si komise myslí, že jsme již ve fázi, kde je cizojazyčných programů
už tolik, že je čas na nějakou revizi a přehled. Jak fungují, zda mají studenty, zda se
nedublují apod. Komise by ráda tuto revizi ve spolupráci s M. Krausz Hladkou a P.
Bednaříkem iniciovala. Tedy - má fakulta nějakou představu, jaký počet studijních
programů je optimální, již jsme toho stavu dosáhli a nebo je v záměru dále podpora
vzniku dalších programů?

Po celkové debatě komise konstatovala, že materiál doporučuje k projednání a výše
zmíněné body jsou k debatě s vedením fakulty.

2. Koncepce fungování studentských ombudsmanů
Ačkoliv materiál spadá spíše do kompetence Sociální komise, Studijní komise jej projednala.
Z jednání vyplynulo, že není zřejmý důvod, proč by se měla taková koordinační funkce
zřizovat - to je takové množství podnětů, které se musí komunikovat s univerzitní
ombudsmankou? - a že z možností, kdo by to mohl být (někdo z děkanátu, člen kolegia



nebo paní právnička) tam ještě chybí možnost, že by jeden z pěti ombudsmanů byl pověřen
koordinací těch ostatních a nebo že by koordinátorem mohla být např. Sociální komise AS
FSV.
Ale komise nevidí do činnosti studentských ombudsmanů, takže doporučuje tento
bod projednat na plénu, zda je skutečně potřeba.

3. Různé:
- M. Červinka dal podnět k tomu, aby byla M. Krausz Hladká vyzvána k předložení

analýzy známkování A-F napříč fakultou v minulém akademickém roce, jako to dělal
prof. Krištoufek. Tímto studijní komise paní proděkanku žádá, zda by to bylo
možné na příští zasedání komise.

- M. Červinka se nabídl, že vytvoří slibovaný harmonogram agendy studijní komise
v průběhu roku, aby obě strany (komise a dotčení proděkani/ka) věděly, kdy které
materiály předkládat/projednávat/schvalovat.

- M. Červinka a M. Mouralová navrhli, aby studijní komise vyzvala proděkana P.
Bednaříka k sepsání manuálu fakultních pravidel pro přípravu akreditačních spisů,
který by sloužil garantům ke sjednocení pravidel pro přípravu akreditace studijního
programu (např. sjednocení počtu kreditů za diplomovou práci apod.) Nejde jen o to,
co si stanovuje RVH pro schválení akreditace, ale jde také o vyjádření priorit naší
fakulty, aby v dalším kole re/akreditací se již mohly tyto věci doladit a co lze sjednotit,
tak sjednotit. Tento materiál by studijní komise ráda připomínkovala v diskusi, a ráda
by tak přispěla k definici fakultních priorit a standardů. Tímto studijní komise pana
proděkana vyzývá k vytvoření materiálu v termínu, který si sám stanoví.

- M. Štoll přednesl text, který po zapracování připomínek zašle předsedkyni senátu do
Výroční zprávy za rok 2023 za Studijní komisi

- M. Červinka a M. Mouralová navrhují, aby se od příštího roku Výroční zpráva
Senátu AS FSV zrušila, neboť “ji nikdo nečte” a jde o zbytečné stylistické cvičení.

Text do výroční zprávy za 2023:
Do Studijní komise AS FSV bylo na plénu AS FSV zvoleno 11 členů, z pracovních důvodů
však jeden člen po prvním zasedání rezignoval. Předsedou byl zvolen M. Štoll a
místopředsedkyní M. Mouralová. Vzhledem k tomu, že část členů byla již v předchozích
Studijních komisích, byla zachována kontinuita činnosti i některých témat.
V roce 2023 komise projednávala standardní agendu (harmonogram AR, podmínky
přijímacích řízení do pregraduálních i doktorských programů, Plán realizace strategického
záměru FSV na rok 2024 apod.), a různá nová opatření či směrnice vedení fakulty/univerzity,
týkající se náležitostí závěrečných kvalifikačních prací, koordinace studentských
ombudsmanů, zajišťování zpětné vazby, technické novely Statutu UK nebo směrnice o
prospěchových stipendiích.
Komise projednala žádosti o akreditace dvou nových studijních programů (Migration Studies
and New Societes, Digital Social Science), dvě žádosti o prodloužení akreditace
(Journalism, Media and Globalisation, Žurnalistika) a dvě žádosti o rozšíření akreditace
(Veřejná a sociální politika, Sociology of Contemporary Societies), přičemž se zajímala o
stav projednávání těchto akreditací na dalších orgánech a o standardy Rady pro vnitřní
hodnocení UK.
Komise reagovala i na podněty z akademické obce (dodatek k diplomu pro zahraniční
studenty, problematika tzv. midtermů nebo absence ve výuce), opakovaně se zajímala o



principy a výsledky hodnocení studia. Častým tématem roku 2023 byla problematika AI ve
výuce a na akademické půdě, k čemuž Studijní komise uspořádala kulatý stůl (duben),
spolupodílela se i na dalších dvou veřejných debatách na toto téma, předseda komise také
vystoupil na ČT24.
Někteří členové byli přizváni do nového poradního orgánu děkana Pracovní komise pro
rozvoj pedagogických kompetencí. Studijní komise ocenila skvělou spolupráci s
proděkankou M. Krausz Hladkou a proděkany P. Bednaříkem, T. Cahlíkem nebo M. Nekolou.

Termín příštího zasedání je stanoven na 4. 1. 2024 v 9:00 online.

Zapsal M. Štoll, korekturu provedli členové komise 1. 12. 2023


